
 

 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg har den 2. september 2015 stillet følgende 

spørgsmål nr. 123 (Alm. del) til sundheds- og ældreministeren, som hermed besvares.  

Spørgsmålet er stillet efter ønske fra Flemming Møller Mortensen (S). 

 

Spørgsmål nr. 123:  

”Ministeren bedes vurdere, hvorvidt de nuværende udbudsregler fungerer som et ju-

ridisk jerngreb, hvor et regionsråd ikke har noget frit valg, men derimod har en juri-

disk pligt til at vælge den budgiver, der angiver at kunne løse opgaven billigst ud fra 

de udbudskriterier, som regionen har stillet op.” 

 

Svar: 

Til brug for min besvarelse af spørgsmålet har ministeriet anmodet Erhvervs- og 

Vækstministeriet om bidrag.  

 

Erhvervs- og vækstministeren har på den baggrund oplyst følgende: 

 

”Formålet med udbudsreglerne er at skabe de bedst mulige rammer for, at offentlige 

indkøb kan foregå effektivt og med lavest mulige omkostninger for både det offentli-

ge og virksomhederne. Det skal sikre, at vi får mest mulig værdi for skatteborgernes 

penge. Dette er blandt andet baggrunden for, at offentlige myndigheder i forbindelse 

med et udbud skal offentliggøre hvilke kriterier, virksomhedernes tilbud bliver vurde-

ret ud fra. Det gør det klart for virksomhederne, hvad de skal fokusere på i deres til-

bud og understøtter en gennemsigtig konkurrence.   

 

Ordregiver kan enten tildele en kontrakt ud fra tildelingskriteriet laveste pris eller til-

delingskriteriet økonomisk mest fordelagtige tilbud.  

 

Det mest anvendte tildelingskriterium er det økonomisk mest fordelagtige tilbud, der 

indebærer, at ordregiver kan vurdere tilbuddene ud fra andre parametre end den til-

budte pris, fx kvalitet, leveringssikkerhed, miljømæssige og sociale betingelser etc. 

Dette sikrer, at det ikke alene er tilbudsprisen, der er styrende for, hvilken virksom-

hed der vinder det konkrete udbud. I forbindelse med udformningen af udbudsmate-

rialet, har ordregiver generelt et vidt skøn med hensyn til, hvilke parametre der læg-

ges vægt på vedrørende tildeling.” 

 

Jeg kan henholde mig til det af erhvervs- og vækstministeren oplyste. 

 

 

 

Med venlig hilsen 

 

 

Sophie Løhde      /      Tove Kjeldsen 

Folketingets Sundheds- og Ældreudvalg 

Holbergsgade 6 
DK-1057 København K 

 
T +45 7226 9000 
F +45 7226 9001 

M sum@sum.dk  
W sum.dk 
 

 
Dato: 29. september 2015 
Enhed: Sygehuspolitik 

Sagsbeh.: SUMTK 
Sagsnr.: 1505278 
Dok. nr.: 1770343 
 

Sundheds- og Ældreudvalget 2014-15 (2. samling)
SUU Alm.del endeligt svar på spørgsmål 123
Offentligt


